

The Roman conquest of North Africa is, in the prevailing view, less interesting than Rome's European adventures. In truth, one of the first lands Rome annexed beyond the Italian peninsula was the area around Carthage in North Africa. Carthage and Rome had been in conflict (called the Punic Wars) since 264 BCE for control of trade along the Mediterranean coast. In 202 BCE, during the Second Punic War, the Carthaginian general Hannibal devised a clever plan, in violation of most military wisdom, to march through the high Alps to attack the Roman heartland. The cold weather and steep terrain severely stressed Hannibal's forces, many of whom rode elephants. The Romans resisted Hannibal's attacks, and his bold invasion force collapsed. In the end, Rome finished off Carthage in the Third Punic War (149–146 BCE). At its apex in 117 CE, Rome controlled all of North Africa and territories from the Persian Gulf to Britain.

18. الحرب والغزو

يعتبر الغزو الروماني لشمال إفريقيا، في الرأي السائد، أقل إثارة من مغامرات روما في أوروبا. وفي الحقيقة، كانت المنطقة المحيطة بقرطاج في شمال إفريقيا واحدة من أولى الأراضي التي ضمتها روما خارج شبه الجزيرة الإيطالية. فلقد كانت قرطاج وروما في صراع (يُسمى الحروب البوليفية) منذ عام 264 قبل الميلاد للسيطرة على التجارة على طول الساحل المتوسطي. وفي عام 202 قبل الميلاد، خلال الحرب البوليفية الثانية، وضع الجنرال القرطاجي بانيبال خطة ذكية، مخالفة لمعظم الحكمة العسكرية، للمرور عبر جبال الألب العالية لمهاجمة قلب روما. وقد أدى الطقس البارد والتضاريس الوعرة إلى إجهاد قوات بانيبال بشدة، وكان العديد منهم يركبون الفيلة. وقاوم الرومان هجمات بانيبال، وانهارت قواته الجريئة. وفي النهاية، أنهت روما قرطاج في الحرب البوليفية الثالثة (149–146 قبل الميلاد). وسيطرت روما في ذروتها عام 117 ميلادي، على كل شمال إفريقيا وأراضي من الخليج العربي إلى بريطانيا.